
Morfemer 
 

Et morfem er den korteste form af et ord, der har en betydning.  

Ord er dannet af morfemer.  

 

Et rodmorfem eller en rod  

er et ord i sig selv og kan stå alene.  

Der er  mindst én rod i et ord.  

Bord og løb er rødder.  
 

Et sammensat ord 

består af to eller flere rødder: 

f.eks. havelåge – pigefrakke. 

 

Et bindebogstav 

forbinder to eller flere rødder i et sammensat ord. 

De mest almindelige bindebogstaver er -e og -s: 

f.eks. fuglehus – slotsruin. 

 

Et bøjningsmorfem eller en bøjning  

ændrer ikke ordets betydning, men giver flere oplysninger om ordet.  

Vi får måske at vide, om et navneord står i ental eller i flertal,  

eller om et udsagnsord står i nutid eller i datid:  

f.eks. er -e bøjning i borde og -er bøjning i løber.  

 

En forstavelse  

står foran roden og ændrer ordets betydning.  

an –  be –  for – fore – u – und er forstavelser: 

f.eks. anse – bestå – fortie – forevise – uklar – undgå 

Der findes flere forstavelser, men ovenstående møder du i opgaverne på 

www.ordsprogogtalemaader.dk 

 

En afledningsendelse eller en efterstavelse  

står efter roden og ændrer oftest ordets betydning og ordets ordklasse.  

dom – else – hed – lig – skab – som  er efterstavelser:  

f.eks. prøvelse – visdom – lighed – venlig – venskab – hjælpsom.  

Der findes flere efterstavelser, men ovenstående møder du i opgaverne på 

www.ordsprogogtalemaader.dk 

 

 



Morfemer 
 

Arbejdet med morfemer 

Hjemmesidens opgaver om morfemer tager udgangspunkt hjemmesiden ordsprog og 

talemåder. 

Ønskes en mere systematisk og mere uddybende gennemgang af morfemer, kan jeg 

henvise til materialerne: 

Alt om morfemer fra Forlaget DigTea 

 

 

 

Ellevild med ord 1, 2 og 3 fra Forlaget Elysion 

 

 


